
V I J F D E V E R G A D E R I N G 

gehouden in het gebouw der Tweede Kamer, 
op Vrijdag 13 Maart 1914, te 11 uur. 

Voorzitter de Heer BOS. 

Afwezig: de Heeren ROODHTJYZN, VAN VEEN, TROELSTRA, en 
in den aanvang, TYDEMAX. 

De VOORZITTER deelt mede bericht van verhindering te 
hebben ontvangen van de Heeren VAN VEEN en TROELSTRA, 
terwijl de Heer TYDEMAX heeft doen weten iets later ter ver
gadering- te zullen komen. 

De VOORZITTER stelt voor de notulen der 2de vergadering Goedkeuring j , i notulen. 
goed te keuren. 

De Heer TER LAAX verzoekt nog eenige wijzigingen, die 
spreker voorleest, in die notulen te willen aanbrengen, daar 
hij buiten zijne schuld den termijn van terugzending' van de 
eerste proef niet heeft kunnen in acht nemen. 

De Heer KETELAAR ZOU gaarne zien, dat er aan de leden 
meer tijd werd gegund om wijziging in de notulen aan te 
brengen. 

De VOORZITTER zegt, dat met dien wensch rekening zal 
worden gehouden. De notulen worden met de wijzigingen, 
door den Heer TER LAAX voorgesteld, goedgekeurd. 

De VOORZITTER stelt thans voor de notulen van de 3de ver
gadering goed te keuren. Hiertoe wordt besloten, na over
neming door de vergadering van eenige kleine wijzigingen, 
door den Heer TER LAAX alsnog voorgesteld. 

De VOORZITTER deelt mede een schrijven ontvangen te ingekomen stuk. 
hebben van het Persbureau VAS DIAS, om tegen betaling van 
f 40 uitknipsels uit verschillende bladen, op het onderwijs 
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betrekking hebbende, aan de Staatscommissie te doen toe
komen. 

Aangezien geen der leden op het aanbod wenscht in te 
gaan, verzoekt de VOORZITTER den SECRETARIS in dien zin 
aan adressant te antwoorden. 

Punt a De VOORZITTER stelt thans punt 8 van den Leidraad aan 
de orde, en deelt daarbij nog als toelichting mede, dat deze 
vraag is opgenomen, omdat in de Pers de wenschelijkheid 
is bepleit van de instelling van een schoolfonds voor het 
geheele land, waardoor men dan voor het doen van- uitgaven 
ten bate van het onderwijs onafhankelijker zou zijn van de 
wisselende Rijksinkomsten. 

De Heer TER LAAN merkt op, dat deze vraag veel van haar 
belang heeft verloren door de beantwoording van vraag 5. 
De eerste vraag- van punt 8 is zelfs geheel vervallen door die 
beantwoording, want in de toekomst kunnen de gemeenten 
niet meer te zwaar door het onderwijs gedrukt worden, ook 
niet als het bijzonder met het openbaar onderwijs zal zijn 
gelijkgesteld. De tweede vraag van punt 8 acht spreker nog 
wel van belang; misschien ware het wel g-oed een algemeen 
schoolfonds te stichten, zooals men ook spreekt van een fonds 
voor vesting-bouw en voor Rijksgebouwen. 

Doch de laatste vraag van dit punt weet spreker nog- niet 
te beantwoorden. 

De VOORZITTER g*eeft toe, dat punt 8 na de voorafgaande 
besprekingen wel in een eenigszins ander licht is komen te 
staan; doch een schoolfonds kan toch zijne beteekenis hebben, 
ook met het oog op de onderlinge verdeeling van de uitgaven 
tusschen Rijk en gemeente. 

De Heer VAN DER MOLEN is het eens met den Heer TER 
LAAN, dat volgens de regeling, die men zich in vorige ver
gaderingen voorstelde te maken, de gemeenten niet meer door 
onderwijsuitgaven zullen worden gedrukt, maar er blijven 
er toch steeds over, die er financieel zoo slecht voorstaan, 
dat zij thans uit art. 53 der Lager-onderwijs wet eene uit
keering- krijgven, en de mogelijkheid van zoodanige uitkee
ring moet ook in de toekomst blijven. 

Eene andere vraag' is, of het niet gewenscht is een bouw
fonds bijeen te brengen. 

In de gevoerde besprekingen kwam men aanvankelijk tot 
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het besluit, dat de voorziening in den schoolbouw zoowel voor 
het openbaar als voor het bijzonder onderwijs zal komen ten 
laste van de gemeente, doch aangezien de gemeenten om 
scholen te bouwen dikwijls op bezwarende voorwaarden 
moeten leenen, stellen zij veeltijds den noodzakelij ken school
bouw uit. Konden zij nu evenwel uit een bouwfonds op ge
makkelijke voorwaarden geld verkrijgen, gelijk ook voor de 
uitvoering van de Woningwet voorschotten worden verstrekt, 
dan zou dit den schoolbouw kunnen bevorderen. 

De Heer D E MEESTER zegt, dat hij alinea 1 van punt 8 op 
gelijke wijze beantwoordt als de Heer VAN DER MOLEN. Spre
ker heeft nooit gehoord van klachten over toepassing* van 
art. 53 der Lager-Onderwijswet, ook al door den goeden 
maatregel om de adviezen van Gedeputeerde Staten in de 
Staatscourant op te nemen. Maar spreker g*elooft niet, dat, 
als de in vorige vergaderingen besproken regelingen tot stand 
komen, de gemeenten te zeer zouden worden gedrukt, en 
evenmin dat het noodig is om voor die enkele gemeenten die 
nu van art. 53 profiteeren, een fonds uitsluitend voor school
bouw bijeen te brengen. 

Het fonds evenwel, waarover de Heer TER LAAN sprak, zou 
niet zijn een fonds, als bedoeld in vraag 8, tweede lid, bijeen
gebracht met het doel om g-emeenten te steunen, die anders 
te zwaar zouden worden gedrukt, doch zou eene veel algve-
ïneener beteekenis hebben, en kunnen dienen om den last van 
kapitaalsuitgaven in het algemeen, waaronder dan de school
bouw, beter over verschillende jaren te verdeel en. Zoo zou 
men dan uitgaven voor de stichting van scholen en andere 
gebouwen over bijv. 25 jaar kunnen verdeelen, en, al worden 
de uitgaven in eens gedaan, toch voor elke nieuwe school 
jaarlijks slechts ljiS ten laste van de begrooting brengen. In 
den aanvang zou men dan eene besparing" hebben, maar om 
daaraan tegemoet te komen zou men dan in de eerste 15 jaar 
bijv. extra stortingen in dat fonds moeten doen vloeien. 

De Heer D E SAVORXIN LOHMAN acht ook de quaestie, in 
punt 8 besloten, meer eene zaak van Rijksfinanciën, die uit
sluitend samenhangt met de vraag hoe de kosten tusschen het 
Rijk en de gemeenten zullen worden verdeeld. De regeling, 
die de Heer D E MEESTER wenscht, bevat wel veel goeds, maar 
spreker vreest, dat als er een bouwfonds is, de gemeenten die 
er niet goed voorstaan, telkens om geld bij dat fonds zullen 
komen aankloppen. Naar zijn oordeel kan men met het 
bouwen der scholen wel wat zuiniger te werk gaan, en de 
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eischen minder hoog* stellen dan men thans doet; daarom wil 
spreker de g'enieenten door een bouwfonds niet te veel in 
verleiding" brengen. Hem lacht meer toe eene afzonderlijke 
regeling voor de tractementen, door een zeker percentage te 
leggen op eenig'e belastingen, zooals hij in de vorige verga
dering uiteenzette; men kan dan de tractementen op een 
beteren voet breng'en door g-eld te nemen uit het accrès dier 
belasting'en. Daarentegen is het geld, dat voor schoolbouw 
beschikbaar moet zijn, een vast bedrag. 

De Heer VAN DER MOLEN weerspreekt dat, en wijst op zich 
ontwikkelende gemeenten als Emmen, Ambt-Hardenberg* en 
andere, die steeds uit art. 53 komen putten. 

De Heer KETELAAR herinnert er aan, dat voor art. 53 
beschikbaar is f 700 000, waarvan de helft voor teg*emoet-
koming in de bouwkosten ; hij acht dit een te klein bedrag om 
er een speciaal fonds voor te maken. 

Ook is er g-een fonds noodig voor de gvemeenten om goed
koop aan geld te komen, want zij kunnen voor schoolbouw 
best eene leening bij een bankier sluiten, af te lossen in 
30 a 40 jaar. Wel geeft spreker toe, dat er steeds g*emeenten 
zullen zijn, die tijdelijk moeten worden g'esteund. 

De heer D E BEAUFOBT gelooft ook, dat vraag 8 niet veel 
belang meer heeft; art. 53 is voldoende voor hulpbehoevende 
gemeenten. 

Doch spreker wil er even op wijzen, dat het fonds, dat de 
Heer TAN DER MOLEN bedoelt, om gemakkelijk voorschot te 
geven aan de g*emeentei), een gansch ander fonds is, dan dat 
door den Heer D E MEESTER besproken, die het wenscht om 
de uitgaven beter over verschillende jaren te kunnen ver
deel en. 

Schoolbouw is echter niet iets zoo buitengewoons, want uit
gaven daarvoor komen altijd weer terug, en hebben dus een 
permanent karakter, wat niet het g'eval is met uitgaven bijv. 
voor universiteitsgebouwen. 

De VOORZITTER meent tot de volg'ende conclusies te mogen 
komen: 1°. na de reg'eling, die men in vorige vergaderingen 
als g'ewenscht vooropstelde, is het niet meer noodig een be
paald fonds bijeen te breng'en voor gemeenten die door 
onderwijsuitgaven te zwaar gedrukt zouden worden, al moet 
de gelegenheid blijven bestaan om sommige gemeenten te 
steunen; 2°. is er verschil van gevoelen, of er dan toch nog 
een fonds voor andere doeleinden moet worden ingesteld? 
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De Heer D E SAVORNIN LÖHMAN acht dit wenschelijk voor 
verhooging der salarissen, iets wat het best onder de oogen 
g-ezien kan worden bij de definitieve regeling' van eene school-
belasting. Wat betreft een bouwfonds is spreker bet eens 
met den Heer D E BEAUFORT, dat er een groot verschil is 
tusschen universiteitsbouw en schoolbouw; en wat aangaat 
den wensch van den Heer VAN DER MOLEN om door een fonds 
sommig-e gemeenten, als bijv. Emmeu, te helpen, houdt 
spreker het er voor, dat deze slechts tijdelijk hulp behoeven, 
en na 15 jaar welvarend zullen zijn. Men zou dus in het 
Rapport in overweging kunnen geven om uitbreiding* te 
geven aan het beginsel van het geven van voorschotten, zooals 
krachtens de Woningwet geschiedt. 

De Heer TER LAAN vestigt er de aandacht op, dat onge
merkt in het debat een punt is gebracht, dat nog niet tot 
zijn recht kwam. Bij de vorig-e bespreking*en was men het 
wel eens geworden, dat de gemeente den schoolbouw zou 
regelen, maar er is niet besloten', dat de g'emeente den bouw 
geheel zou betalen; z. i. kan een aanzienlijk bedrag blijven 
ten lastes van het Rijk. 

De VOORZITTER herinnert er aan, dat men zich ei' aldus over 
uitsprak, dat als men eenmaal de cij f eis heeft, dan zal worden 
nagegaan hoe de kosten tusschen het rijk en de gemeenten 
zullen worden verdeeld. 

De Heer D E MEESTER wijst ter nadere ondersteuning van 
het betoog' van de VOORZITTER nog op bladz. 28 der notulen. 

De VOORZITTER geeft in overweging punt 9 voorloopig punt 9 
voorbij te gaan. Aldus besloten. 

De Heer D E MEESTER zegt de eerste vraag van punt 10 Puntio 
niet te begrijpen. 

De VOORZITTER verklaart, dat deze vraag is gesteld in den 
gedachtengang, of, wanneer de uitgaven van het onderwijs 
naar een vast percentage; tusschen Rijk en gemeente (bijv. 60 
en 40 pet.) zouden worden verdeeld, dan niet voor elke 
school eene begrooting moet worden gemaakt en goedgekeurd 
door het Rijk. 

De SECRETARIS deelt mede, dat reeds thans ingevolge 
art. 54 der Lag-er-Onderwijswet de schoolbouw, wanneer 
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daarvoor geen buitengewoon Rijkssubsidie wordt verleend, 
moet worden goedgekeurd door den districts-schoolopziener, 
en in geval met toepassing van art. 58 dier wet wel zoodanig 
subsidie wordt toegekend, door den Minister. 

De Heer TER LAAN is van oordeel, dat na de vorige be
sprekingen blijkt, dat op dit punt geen nieuwe regeling 
noodig is. 

De Heer VA» DER MOLEN wijst er toch op, dat punt 10 niet 
alleen betreft den bouw. maar alle uitgaven der school. 
Spreker zou het steeds gewenscht achten, dat voor elke school 
eene beg-rooting wordt opgemaakt; thans geschiedt dit slechts 
voor de groote posten, maar door eene nauwkeurige begroo
ting kan men beter ook op de onderdeelen bezuinigen. 

De Heer KETELAAR hei in mi t er aan, dat ook in kleine 
gemeenten toch elk jaar ook de kleine onderdeelen der school-
uitg'aven op de g-emeentebegTootiiiü komen; er is natuurlijk 
wel eens eene suppletoire begrooting noodig. 

De VOORZITTER meent dus te niogen constateeren, dat in 
dit opzicht g*eene nieuwe regeling noodig is. 

De Heer D E MEESTER merkt op, dat men hier toch wel 
moet onderscheiden tusschen de verantwoordelijkheid van het 
hoofd der school aan den Raad of aan Burgemeester en Wet
houders voor het doen van uitgaven aan zijne school, en de 
verantwoordelijkheid van de gemeente aan het Rijk voor de 
uitgaven van haar geheele onderwijs, indien deze, zooals de 
VOORZITTER aang'af, zouden worden verdeeld naar een vast 
percentage tusschen Rijk en gemeente. 

Punt il. Bij het aan de orde stellen van'punt 11 heiinnert de VOOR
ZITTER er aan, dat hij reeds vroeger als de bedoeling heeft 
te kennen gegeven, dat wanneer men eene vrijheid als hier 
omschreven, aan de gemeentebesturen ten opzichte van de 
openbare school wil laten, diezelfde vrijheid ook aan de 
schoolbesturen gew-aarborgd zal worden. Punt 18 houdt .met 
deze vraag1 dus nauw verband. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN", de eerste alinea bespre
kend, herinnert eraan, dat hier twee onderwerpen, samenge-
koppeld zijn, die toch verschillende behandeling vereischen, 
nl. de jaarwedden der onderwijzers en daarnaast de overige 
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inrichting' van de school. Mits de gemeenten het meerdere 
betalen, kan men ze vrijlaten ten opzichte van het laatste 
punt en dus de scholen, wat het getal onderwijzers der school, 
wat het getal leerlingen per klasse, wat leermiddelen, enz. 
betreft, beter dan het normale peil doen inrichten. Ten op
zichte van het bedrag' der jaarwedden mag men dezelfde vrij
heid aan de gemeentebesturen niet laten. Deed men dat, dan 
zou de drang naar salarisverbetering voortdurend bij de ver
kiezingen voor de gemeenteraden een minder gewense-hten 
invloed blijven uitoefenen. 

Bij de beantwoording* dezer vraag- make men dus onder
scheid tusschen de salanssen en de overige inrichting der 
school. 

De Heer TYDEMAN komt ter vergadering*. 

De Heer D E BEAUFORT daarentegen blijft bij zijn vroeger 
ingenomen standpunt, dat de gemeentebesturen ook vrijheid 
moeten bezitten de jaarwedden eenigszins te verhoogen boven 
het normale wettelijk bedrag". De invloed op gemeenteraads
verkiezingen is niet zulk een enrstig bezwaar, vermits andere 
categorieën van kiezers, bijv. de gemeentewerklieden, wel 
zoo talrijk zijn als de onderwijzers. 

De Heer KETELAAR spreekt in gelijken zin. Bovendien kan 
men dien invloed op de verkiezingen toch niet ontgaan, waar 
de gemeenteraden eenerzij ds door het verleenen van tijdelijke 
gratificatiën toch gunsten aan onderwijzers zouden kunnen 
bewijzen en anderzijds de onderwijzers bij de verkiezingen 
toch altijd voor andere schoolbelangen, als bijv. kleine 
klassen, zouden kunnen ijveren. 

Ook de Heer TER LAAN wijst er op, dat het corps gemeente
werklieden heel wat talrijker is dan het corps openbare onder-
wijzere. In Den Haag bijv. 6000 gemeentewerklieden tegen 
ongeveer 1000 onderwijzers. Bovendien zou eene vrijheid voor-
het gemeentebestuur naar de bedoeling* in gelijke mate aan 
het openbaar en het bijzonder onderwijs ten g-oede komen. 
Het is veel beter zoo men zich de belangstelling voor het 
onderwijs in eene gemeente op deze wijze laat uitspreken, 
dan door een druk bezoek van de ouders in de school, zooals 
men heeft aanbevolen, want dat brengt ook bezwaren mede. 
Bovendien zouden ook deze meerdere kosten niet geheel voor 
rekening der g*emeentekas moeten komen en kan men eene 

6 
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sanctie van hoogere autoriteit op daartoe strekkende ge
meenteraadsbesluiten verlangen. 

De Heer VAN DER MOLEN is het wel met de strekking, niet 
met de motiveering van het voorstel van den Heer D E SAVOR-
M.\ LOHMAN eens. Bij vraag 5 is aangenomen, dat de normale 
wedde in de wet zal worden vastgelegd. Laat men aan ge
meentebesturen nu toch vrijheid er wat bovenop te leggen, 
dan krijgt men eene hinderlijke concurrentie tusschen ver
schillende gemeenten. Dat voorkomt men, wanneer ieder 
precies weet waarop hij recht heeft, onverschillig in welke 
gemeente hij dient. Zoo is het bijvoorbeeld in het kanton 
Zurich ingericht. De belangstelling voor het onderwijs kan 
zich op andere wijze uiten, door het aanbrengen van verbete
ringen en ook door het schoolbezoek van ouders, want al heeft 
de Heer TER LAAN daar niet mee op, spreker meent toch, 
dat dit wel degelijk ook aan het onderwijs ten goede komt. 

Ook de Heer NOLENS is afkeerig van eene vrijheid voor de 
gemeentebesturen ten opzichte van de salarissen als hier-
bedoeld. Het aan de verkiezingen ontleend bezwaar moge zich 
ook bij andere groepen voordoen, wij behoeven daarom toch 
niet in de hand te werken, dat dit ten opzichte van de onder
wijzers bestendigd blijft. De Commissie behoort te komen tot 
eene regeling van de normale wedden in de wet en laat men 
aan de g-emeentebesturen vrijheid om daar boven te gaan, dan 
zullen de onderwijzers in gemeenten, die daarvan geen ge
bruik maken, zich toch ook in de toekomst als minimumlijder? 
blijven voorstellen. Men bevordert dan eene ongezonde con
currentie tusschen verschillende gemeenten en eene verkeerde 
zucht bij de onderwijzers om van standplaats te varieeren. 
Dit doet schade aan de continuïteit in het onderwijs. Dit
zelfde bezwaar geldt niet ten opzichte van andere maat
regelen, die rechtstreeks op eene betere inrichting van de 
scholen gericht zijn en waartoe men aan de gemeentebesturen 
dus wel vrijheid kan laten. 

De Heer D E MEESTER daarentegen kan de bezwaren wat de 
vrijheid tot het verhoogen van de tractenienten betreft, niet 
ernstig* vinden. Men vreest, dat men daartoe wel eens zal 
overgaan om redenen niet aan het bevorderen van het onder-
wijsbelang ontleend. Maar daartegen zou men toch zekere 
waarborgen kunnen stellen. Men zou bijv. kunnen voorschrij
ven, dat elk besluit tot afwijking van de normale wedden-
regeling de goedkeuring zal behoeven van het schooltoezicht, 
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zelfs voor het geval dat de gemeente het meerdere geheel zelve 
zou betalen. 

Ook de Heer TYDEMAX wil niet de vrijheid van handelen 
ten opzichte van de salarissen aan de gemeenten geheel ont
nemen. Natuurlijk moet het criterium voor de verhooging 
gelegen zijn uitsluitend in het onderwij sbelang, gepaard met 
de locale belangven. Het instellen van eenig toezicht op de 
verhoogingsbesluiten is daarom noodig. Maar eene uniforme 
regeling' voor het geheel e land acht spreker niet billijk. 

De VoOEZITïEB merkt op, dat de wensch om aan de ge
meentebesturen zekere vrijheid ten opzichte van de salarissen 
te laten bij vele sprekei's blijkbaar voortkomt uit de heimelijke 
vrees, dat de uniforme weddenregeling niet afdoende zal zijn. 
Men stelt zich nog- immer die normale wedden als een mini
mum voor en meent, dat men, de bedoelde vrijheid aan de 
gemeenten ontnemende, een mininiumsalaris zal behouden, 
maar dan voor allen geldende. Om de hierbedoelde vraag te 
kunnen beantwoorden, moet men dus feitelijk eerst weten, 
hoe de uitgewerkte uniforme salarisregeling er uit zal zien. 

Het bezwaar ten aanzien van de verkiezingen is overigens 
een wapen, dat zich zoowel naar de eene als naar de andere 
zijde kan keeren. Wanneer het traktement uitsluitend door 
de uniforme Rijksregeling- bepaald zal mogen worden, dan 
krijgt men iininers bij voortduring de salarisactie als element 
bij de Kamerverkiezingen. Maar ook dit argument verliest 
veel van zijne kracht, wanneer die uniforme regeling be
hoorlijk is. Trouwens de vrees voor dien voortdurenden aan
drang bij de verkiezingen tot salarisverbetering voor de 
onderwijzers is wel wat overdreven. Er zijn andere cate-
gorieën — en dat zal bij uitbreiding van het kiesrecht nog 
sterker gelden —, die tot het inzicht komen, dat zij zei ven 
nog veel minder goed er aan toe zijn dan de onderwijzers. 
Ging men met salaris-eviiiooging voor de onder-wijzers in 
eene of andere gemeente te ver, dan zou uit die kringen 
spoedig genoeg verzet komen. Zoo keert van zelf de wal het 
schip. Maar in ieder geval is het noodig om over dit punt 
een definitief oordeel te kunnen uitspreken, dat de uitge
werkte salarisregeling eerst bekend zij. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAN wil juist omdat men uit
gaat van het denkbeeld, dat ' t noiinale salaris een behoorlijk 
loon zal zijn, de vrijheid aan de gemeentebesturen op dit punt 
benemen. Wanneer die algemeene regeling niet voldoende 
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mocht zijn, dan moet mén aansturen op verbetering daarvan. 
Want zoekt men het geneesmiddel in "vrijheid der gemeente
besturen om boven de Rijksregeling te gaan, dan zal het Rijk 
zich van verbetering dier regeling afmaken. Overigens zijn 
twee punten in dit verband niet uit het oog te verliezen. 
Vooreerst hangt de mogelijkheid om de Rijksregeling te ver
beteren af van de vraag, of men die zal vastleggen in de wet 
zelve, dan wel in een algemeenen maatregel van bestuur, die 
gemakkelijk voor wijziging vatbaar is. En ten tweede is hier 
verband niet de vraag, geformuleerd in punt 12, want als er 
in eene bepaalde gemeente eene bijzondere g*roote belang"-
stelling is voor degelijk en goed betaald onderwijs, dan zou 
die zich kunnen uitspreken in vrijwillige bijdragen van ge-
meentenaren voor dit doel. 

De Heer TER LAAN is door dit laatste betoog niet over
tuigd. Laat men dan liever terugkomen tot het denkbeeld, 
dat het onderwijs Rijkszaak moet-zijn. Want laat men aan 
de gemeentebesturen wel de uitvoering van de wet, maar 
beneemt men hun anderzijds de gelegenheid om daadwerke
lijk van hunne belangstelling voor het onderwijs te doen 
blijken, dan maakt men ze tot een dood element. Bovendien 
zullen die nor male wedden, geregeld in de wet, geen ideale 
wedden zijn; vermoedelijk zullen zij bijv. blijven beneden 
de aanvang-swedden van officieren. Waarom nu aan de ge
meenten het recht ontnomen daarin eenige verbetering" te 
brengen? Met het denkbeeld van den Heer D E MEESTEE, om 
die verhooging aan de goedkeuring van eene of andere hoo
gere autoriteit te binden, kan spreker zich vereenigen, maar 
het bewijs dat de beoogde verhooging uitsluitend uit het 
onderwij sbelang voortspruit, acht hij practisch niet immer 
te leveren. Bovendien, wanneer de Rijksregeling nu behoor
lijke salarissen zou geven, dan zijn diezelfde bedragen wel
licht over zeker tijdvak niet meer voldoende te noemen. Ver
betering van die Rijksregeling gaat niet gauw genoeg om 
daarmede gelijken tred te houden; eene gemeentelijke ver
ordening- kan daar veel spoediger in voorzien. Dat er con
currentie tusschen verschillende gemeenten het g*evolg van 
zal zijn, is zeker waar, maar dat werkt juist heilzaam. En 
het belang van te varieeren van standplaats, waartegen de 
Heer NOLEXS opkwam, is eerder als een voordeel te beschou
wen, wijl het een prikkel tot krachtsinspanning met zich 
brengt. Nadeel heeft dat varieeren ook niet, mits het bij 
den aanvang van een nieuw schooljaar geschiedt. 
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De Heer NOLERS betoogt nader , d a t de beele kern der 
quaest ie hier in is gelegen, dal men het R ijkssalaris als eene 
normale wedde heeft te beschouwen. Volmaakt ju is t is daar
om de opmerking van den VOORZEITER, d a t men de Ri jks
rege l ing eerst vóór zich moet zien. I s d ie werkelijk vol
doende, dan beneme men aan gemeentebesturen de vri jheid 
om verder te gaan , wijl het in dat geval voor iederen Minis
ter van Binnenlandsche Zaken gemakkelijk wordt om aan
d rang tot verbeter ing met eene verwijzing naa r de gemeente
besturen te beantwoorden. Geen enkel gemeentebes tuur zal 
kunnen antwoorden: , ,hier behoeft er niets boven het Rijks
salaris gegeven te w o r d e n . " 

De Heer VAN DER MOLEN her inner t er eveneens aan , dat 
men het in eene vroegere vergader ing vrijwel hierover eens 
\\ ; i- . d a t men van de oude leuze ..onderwijs Ri jkszaak" 
alleen di t diende over te houden, da t de salarissen Rijkszaak 
worden, terwijl de overige onderwijsui tgaven gemeentezaak 
zouden bli jven. Toen is op d< n voorgrond gesteld, da t de 
salarissen in de Ri jksregel ing nor nu/Je en niet mini m cd'e 
wedden zouden moeten zijn. Gaa t men nu met den heer T E R 
LAAN mee en ver langt men eene regel ing me t ideale wedden, 
dan zal men een hoogst onverk wikkelij ken wedijver tusschen 
de vt «-schillende gemeenten behouden. R u s t en s tabi l i te i t 
heeft h e t onderwijs noodig, en die verkrijgt men slechts, 
wanneer het Ri jk de normale wedden bepaal t . W a n n e e r de 
Rijksregel ing wordt ui tgewerkt zal men met bes taande ge
meentel i jke salarisregelingen toch rekening dienen te hou
den en dan zal men schrikken van de enorme sommen, welke 

•lillende grootere gemeenten nu reeds ui tbetalen. He t 
moet in de toekomst zoo mogelijk oit zijn met de onrust in 
he t onderwijs, welke een gevolg is van de voortdurende 
salarisactie. 

De Heer TYEEMAN meent ook, da t men voor verder vrucht -
haar debat de Ri jksregel ing vóór zich zal moeten zien, maa r 
tevens voorziet h i j , dat men dan wel zal moeten erkennen, 
da t eene beneming van de vri jheid der gemeentebesturen 
eene onmogeli jkheid is. W a n i zou men in de Ri jksregel ing 
inderdaad bedragen, als thans reeds in steden van middel
bare grootte als bijv. Breda aan de openbare onderwijzers 
worden ui tgekeerd als de norm nemen, dan zou men voor 
het geheele land tot inderdaad exorb i tan t hooge sommen 
komen. 
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De VOORZITTER meent, dat na de gevoerde debatten eene 
Subcommssie thans in de eerste plaats de normale wedden, 
op te nemen in de Rijksregeling,'zal moeten uitwerken. Ver
volgens zal die Subcommissie hebben te beoordeelen hoever 
daarnaast de gemeentebesturen zullen mogen gaan, n.1. of 
zij geheel vrij zullen zijn die normale wedden te verhoogen, 
dan wel of zij zulks alleen zullen mogen doen onder goed
keuring hetzij van het schooltoezicht of van eene hoogere 
autoriteit, dan wel eindelijk of die vrijheid zich slechts hier
toe zal kunnen beperken om bij de Regeering op verbetering 
van den algemeenen maatregel van bestuur, in welken de 
wedden geregeld zijn, aan te dringen. Eindelijk blijft dan 
nog te beoordeelen deze vraag, wie eventueel die meerdere 
salarisuitgaven zou hebben te dragen, n.1. de gemeente zelve, 
die tot zoodanige verhooging besluit, dan die gemeente ten 
deele en het Rijk voor een ander deel. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN is van oordeel, dat, zoo 
men tot bedoelde vrijheid voor de gemeenten om de wedden 
te verhoogen besluit, men de kosten daarvan dan ook uitslui
tend voor de gemeentekassen behoort te laten. 

De Heer VAN DER MOLEN sluit zich daarbij aan. Men wijke 
niet meer dan noodig is van het historisch geworden© af. 
Thans komen de boven het minimum gaande bedragen ge
heel voor rekening der gemeentekas. Wanneer men nu toch 
al de g'emeenten voor een belangrijk deel van de onderwijs
uitgaven gaat ontlasten, mag men die meerdere uitgaven, 
wanneer men daarvoor vrijheid zou willen laten, zeker wel 
uitsluitend op de gemeentekas laten drukken. Daarin zal dan 
tevens voor de gemeentebesturen eene rem gelegen zijn om 
niet te ver te gaan. 

In de middagvergadering is de Heer VAN VEEN weder 
aanwezig, doch de Heer VAN DER MOLEN afwezig. 

De VOORZITTER zegt, dat nog de laatste vraag van punt ] 1 
aan de orde is. 

De Heer D E MEESTER verklaart een groot voorstander te 
zijn van de vrijheid van de gemeente op dit gebied, maar 
dan moet zij er ook de gevolgden van dragen, als zij voor het 
plaatselijk belang uitgaven wil doen, en deze niet afwentelen 
op het Rijk, vooral omdat het Rijk volgens de regeling, die 
deze Commissie zich voorstelt te maken, toch al zooveel geld 
noodig- zal hebben. 
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De Heer D E BEAUFORT is bet gebeel eens bierin met den 
Heer D E MEESTER; als de gemeenteraad iets nieuws op 
scboolg'ebied wil invoeren, moet bij zelf daarvoor de middelen 
weten te vinden. 

De Heer T E R LAAN acbt bet een algemeen belang als de 
gemeente iets meer doet voor bet onderwijs dan strikt ver-
eiscbi wordt, maar juist daarom moet bet Rijk er ook aan 
kunnen bijdragen. In de omstandiglieid, dat de gemeente 
toch een deel betaalt, en bovendien de- goedkeuring moet 
bebben van een Rijksorgaan, bijv. den districts-scboolopzie-
ner, ligt voldoende rem tegen noodelooze uitgaven. 

De VOORZITTER merkt op, dat de gemeente bijv. eene proef 
kan doen met een nieuw systeem op onderwijsgebied; blijkt 
dit eene verbetering, dan kan bet Rijk dit later overnemen 
en dan ook bekostigen, maar als men van te voren bepaalt, 
dat het Kijk een zeker percentage van die verbeteringen in 
de gemeente betaalt, dan moet tocb tevens worden vastge
steld binnen welke perken dit begrensd is. Spreker zou daar
om deze kosten gebeel voor de gemeente willen laten. 

De Heer D E MEESTER wijst er op, dat men niet al te 
groot e waarde moet becbten aan bet betoog dat, als de ge
meente een deel betaalt, ze niet zou leunen op 's Rijks kas. 
Spreker herinnert in dit verband aan de 30 %, die de ge
meente onder vigueur der wet van 1878 van bet Rijk genoot. 
Mede zij bier berinnerd aan art. 20 der Spoorwegovereen
komsten. 

De Heer T E R LAAN merkt op, dat de VOORZITTER in de 
discussie bet element ,fp roef neming" bracht, maar daar gaat 
bet bier niet in d-e eerste plaats om; doch bet betreft kleinere 
klassen, scboolvoeding en -kleeding*, sehoolbaden. Dit zijn 
geen proefnemingen meer. Spreker kan ook niet aanvaarden 
de bewering van bet leunen op 's Rijks kas en wijst in dit 
verbond op den ontsmettingsdienst, die voor de belft door 
het Rijk wordt betaald. 

De VOORZITTER constateert, dat bier verschil van gevoelen 
bestaat, waar later rekening mede gehouden zal worden, en 
meent de zienswijze van den Heer T E R LAAN aldus te kun
nen weergeven, dat deze wenseht, dat de gemeenten voor 
deze meerdere uitgaven zullen mogen putten uit 's Rijks kas, 
nadat die uitgaven vooraf door een Rijksorgaan zullen zijn 
goedgekeurd. 
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De Heer TYDEMAX wil zijnerzijds als zijn gevoelen ken
baar maken, dat de gemeenten de surpluskosten geheel zelve 
moeten betalen. 

Punt 12. De VOORZITTER stelt punt 12 aan de orde. 

De Heer D E SAYORNIN LOHMAS ZOU het zeer goed vinden, 
als particulieren bijdroegen tot verbetering van het open
baar onderwijs, bijv. door schoolplaten te verschaffen. De 
vraag, in dit punt vervat, is eigenlijk vanzelf sprekend. 

De Heer TER LAAN gelooft, dat de bedoeling' met deze 
vraag, of als particulieren ook iets voor het openbaar onder
wijs over hebben, zij het dan niog'en geven, goed is, maar het 
is moeilijk voor deze Commissie om hierin te beslissen. Voor 
bijzondere scholen zullen ook in de toekomst nog' wel bijdra
gen vloeien door giften van de voorstanders van dat onder
wijs, maar dat is niet zoo ten opzichte van het openbaar 
onderwijs. Daarom kan spreker niet treden in de bespreking 
van een systeem van vrijwillige bijdragen van particulieren 
of stichtingen aan het openbaar onderwijs. Als spreker eene 
socialistische, dus neutrale school wil oprichten, kan hij 
daarvoor terstond veel geld krijgen, maar dit mag hij, als 
de regeling, door de Commissie tot nu toe gewenscht, tot 
stand komt, niet aanvaarden. 

Punt 13. De VOORZITTER gelooft, dat het beter is punt 12 te bespre
ken als' men genaderd is tot punt 16; hij stelt dus punt 13 
aan de orde. Uit wat de Heer TER LAAN zeide leidt spreker 
af, dat deze dus ook geen e bijdragen voor het bijzonder on
derwijs meer geoorloofd zou achten, «als de Staat alles ge
regeld heeft. 

De Heer TYDEMAN is van oordeel, dat dit punt 13 de kern 
is, waarvoor de Staatscommissie is ingesteld. In vorige dis
cussies heeft men zoo ongeveer stilzwijgend aangenomen, 
dat men moet aansturen op eene gelijkstelling tusschen het 
openbaar en het bijzonder onderwijs. Spreker wenscht echter 
thans te zeggen, dat hij zich zijn eindoordeel over deze 
quaestie wil voorbehouden, tot hij ziet, wat het resultaat van 
deze Commissie zal zijn, speciaal ten aanzien van de pacifi
catie. 

Indien sprekers eindindruk deze zal zijn, dat de strijd om 
de openbare school te doen verdwijnen, wordt voortgezet, 
dan ziet hij geen reden om van zijn standpunt af te stappen. 
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Naast bevrediging wenscht hij ook waarborgen te hebben, 
en ook om. die reden wil hij zijn oordeel opschorten. Daarom 
blijft spreker staan op het voor hem normale standpunt, dat 
er in het geheele land gelegenheid moet bestaan om neu
traal onderwijs te ontvangen. Voorts wil spreker, dat het 
geld voor het bijzonder onderwijs, uit de algemeen e kas te 
geven, voor goede, algemeen-ontwikkelende scholen worde 
gebezigd, en uitsluitend voor onderwijsdoeleinden; ook moet 
het samenstel van het geheele schoolwezen deugdelijk zijn, 
en derhalve dienen er geen onmatig'e eischen aan de Staats
kas te worden gesteld ten behoeve van een schoolwezen dat 
niet bevredigend is. Deze waarborgen dienen te worden ge
geven. Daarom zou spreker g-aarne hooren, hoe de heeren van 
de Rechterzijde denken over de pacificatie, want na hetgeen 
onlangs van dien kant in de Eerste Kamer is gezegd, is hij 
niet gerust. 

De Heer D E BEAUFORT gelooft, dat deze belangrijke 
quaestie niet hier bij punt 13 behoort, doch vooraf moet 
gaan. 

De VOORZITTER vat hetgeen de Heer TYDEMAX zei de aldus 
op, dat deze ook de verdere punten wel wil bespreken in den 
geda^htengang, dat de Commissie tot pacificatie wil komen, 
maar dat, als hij niet voldoende waarborgen ontvang*t, hij 
zich zijn eindoordeel, ook over de reeds besproken punten, 
voorbehoudt. Spreker kan zich in dat standpunt indenken, 
maar wijst er toch op, dat als men thans over en weer ging-
discussieeren over pacificatie, zulk een debat vrij nutteloos 
zou zijn, omdat door het aannemen der benoeming in deze 
Commissie reeds blijkt, dat men met haar doel, de beoogde 
pacificatie, instemt. Spreker acht het dus niet van veel be
lang om thans die discussie te houden. 

De Heer TYDEMAN is van oordeel, dat men uit het plaats
nemen in deze Commissie niet mag' afleiden, dat ieder bereid 
is a tout prix tot pacificatie te komen. 

De Heer D E SAVORXIX LOHMAN herinnert er aan. dat dit 
punt op den eersten dag van samenkomst uitvoerig* is be
sproken. Natuurlijk kan men alleen aan het einde zeggen, of 
er pacificatie kan komen, maar spreker is begonnen met te 
zeggen, dat zijns inziens de openbare en de bijzondere school 
moeten streven naar esn samenwerken aan hetzelfde doel, n.1. 
goed volksonderwijs. Die beide takken moeten behandeld 
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worden op de wijze, die bij hunnen aard past. Nagenoeg «11e 
sprekers hebben zich toen op dat standpunt geplaatst, be
halve de Heer TYDEMAN, die zeide: ,,er moet altijd zijn eene 
openbare school". Spreker vindt, dat dit kan ontaarden in 
een woordenspel; ook zijns inziens moet er altijd zijn eene 
openbare school, behalve als zij niet begeerd wordt. Zoo is 
ook de uitdrukking, welke school regel of uitzondering zal 
zijn, een woordenspel; men ging* bij de discussie er van uit, 
dat beide scholen gelijkgerechtigd zouden zijn. Als dat stand
punt niet aangenomen wordt, dan wil spreker in deze Com
missie zelfs niet meewerken voor verhooging van subsidie uit 
de Staatskas, da-ar het doel dat deze Commissie beoogt daar
door toch niet zou bereikt worden. 

De VOORZITTER heeft den indruk, dat, hoe meer men zich 
bezig houdt met concrete quaesties, hoe meer het zal blijken, 
dat men het met elkander eens kan worden. Daarom ziet hij 
niet veel heil in het voortzetten van eene discussie over alge-
meene begrippen, en het is beter de onderdeel en onder de 
oogen te zien. 

De Heer TYDEMAN is het met den VOORZITTER eens, dat de 
weg, die voert langs de concrete punten, voorloopig de 
eenige weg is, want over de beginselen zal men het toch niet 
eens kunnen worden. 

De Heer NOLENS zegt, dat hij voor zich hetzelfde voor
behoud vraagt als de Heer TYDEMAN van diens standpunt. 
Dat voorbehoud bestaat voor alle leden dezer Commissie. Als 
de Heer TYDEMAX wil weten, of de overige leden hier zijn 
met de bedoeling om tot pacificatie te komen, dan kan spre
ker datzelfde vragen aan den Heer TYDEMAN. Ieder lid dezer 
Commissie weet heel goed, dat, als de beginselen overhoop 
worden gehaald, er belangrijke verschillen te constateeren 
zijn, maar de vraag is juist, of men bereid is in de practijk 
tot elkander te komen. 

Na deze voorafgaande algemeene beschouwing- wijst de 
Heer D E BEAUFORT er op, dat bij deze vraag het algemeen 
beginsel is te beslissen, of de kosten van het bijzonder onder
wijs cpeheel zullen worden gedragen door den Staat. Dit nu 
kan niet anders dan ontkennend werden beantwoord. Eene 
geheel gelijke stelling met het openbaar kan men aan het 
bijzonder onderwijs niet toekennen, wijl dan ieder, die een 
voldoend aantal leerlingen bijeen kan brengen om eene 
school op te richten, eenvoudig bij den Staat zou kunnen 
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aankloppen tot betaling- van de kosten daarvan. De open
bare school nu heeft vooreerst een geheel ander karakter dan 
de bijzondere; ook de voorstanders van bijzonder onderwijs 
hebben bij het bestaan van goede openbare scholen belang 
bijv. orthodox-protestanten in eene overwegend Katholieke 
streek. Daarenboven stellen voorstanders van het bijzonder 
onderwijs hoogere eischen dan het neutrale onderwijs der 
openbare school. Zij verlangen scholen voor zich en hunne 
geestverwanten alleen en deze splitsing in verschillende 
scholen maakt de kosten hooger. Nu is het allerminst onbil
lijk, dat die hoog'ere kosten zullen gedragen worden door 
degenen, die deze hoogere eischen stellen. Eindelijk bestaat, 
wanneer men niet althans eenigen waarborg eischt, geene 
zekerheid hoegenaamd, dat er inderdaad blijvend behoefte 
aan zulk eene bijzondere school wordt gevoeld en loopt men 
de risico, dat eene van Rijkswege betaalde bijzondere school 
vrij spoedig weer wordt opgeheven. Op grond van een en 
ander kan men de kosten der bijzondere scholen niet yeheel 
nemen ten laste van den Staat. 

De Heer TER LAAN stelt eveneens in het licht, dat bij dit 
punt de kern ligt voor de oplossing voor den schoolstrijd. 
Strijd van meeningen omtrent de inrichting van het onder
wijs zal nimmer ophouden en dat ware zelfs niet gewenscht. 
Maar die strijd moet met eerlijke wapenen worden gevoerd 
en de minderwaardige aanvallen kunnen wel ophouden, want 
die komen dikwijls voort uit het besef, dat men onrecht lijdt. 
Daarom moet men, mits natuurlijk onder voldoende waar
borgen voor de soliditeit van het onderwijs, beide takken 
gelijkelijk in de gelegenheid stellen zich te ontplooien. Had 
men hier te lande nu een toestand als bijv. in Pruisen, waai 
men slechts de Katholische en de Evangelische Schule tegen
over elkander ziet staan, dan was dit gemakkelijk door te 
voeren. Maar door de groote verdeeldheid van richtingen is 
dit hier te lande niet zoo eenvoudig. Om nu den waarborg 
te verkrijgen, dat eene bijzondere school, die men ergens op 
een bepaald oogenblik verlangt, ook inderdaad levensvatbaar
heid zal bezitten, zou spreker het volgende stelsel willen 
aanbevelen. Wanneer eene combinatie van ouders of eene 
schoolvereeniging de oprichting van eene bijzondere school 
wenscht, wendt zij zich daartoe tot het gemeentebestuur. De 
kosten van de stichting van zoodanige school, berekend op een 
bepaald getal leerlingen, zijn vrij nauwkeurig te berekenen. 
Ten bewijze dat het met de aanvrage ernst is, stort die 
vereeniging of combinatie een zeker percentage van dat voor 
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de stichting' benoodigd bedrag en dan bouwt en bekostigt de 
gemeente verder die bijzondere school. De school wordt dan 
door den gemeen teaichitect precies op denzelfdeii voet inge
richt als de gemeentescholen en men voorkomt toestanden, als 
men bijv. in Noordbrabant aantreft, waar verreweg de 
mooiste scholen zijn de Hoomsoh-Katholieke scholen. Het 
offer, dat particulieren zich getroosten, wordt niet meer in 
de kas der vereeniging, maar in die der gemeente- g*estoit, 
en men komt langs dezen weg- tot het doel, dat de Commissie 
moet trachten te bereiken, t. w. volkomen gelijkstelling in 
behandeling van de openbare en de bijzondere school. 

De Heer D E SAVORNIN LOHMAN is het met den Heer TEK 
LAAN eens, dat de schoolstrijd zal ophouden, wanneer men 
zich niet meer financieel achtergesteld gevoelt. In Amerika 
is geen kerkelijke strijd wijl alle kerken daar door den Staat 
op g'elijken voet behandeld worden ; in de Kuropeesche landen 
daarentegen staat altijd eene der kerken in geprivilegieerde 
p*ositie en vandaar de kerkelijke strijd. Op schoolg'ebied make 
men dus de Staatshulp voor beide richting'en in beginsel 
gelijk. De oplossing, door den Heer TER LAAN aangegeven, 
is, hoewel van g*oede bedoeling, niet aan te bevelen. Voor 
de ontwikkeling van het onderwijs is het veel beter, dat niet 
de scholen van verschillende richting-en alle volgens één 
model door de gemeente gebouwd worden. Financieel moeten 
zij naar gelijken maatstaf behandeld worden, maar zijn de 
gebouwen van bijzondere scholen in eene bepaalde streek 
mooier dan die der gemeentescholen, dan trachtte men de 
gemeentebesturen tot grootere zorg' te bewegen. 

Tegenover den Heer D E BEAUFORT wenscht spreker ;e 
ontkennen vooreerst, dat de bijzondere school niet voor ieder 
toegankelijk zou zijn; kinderen van andersdenkenden zijn 
zeer welkom, maar natuurlijk is de gang van het onderwijs 
wel eens anders dan die ouders zouden wenschen. En in de 
tweede plaats weerspreekt spreker, dat eene rem tegen het 
al te roekeloos oprichten van scholen noodig zou zijn. Het 
oprichten van eene bijzondere school is niet zulk eene een
voudige zaak. 

Dit neemt niet weg*, dat men zekeren waarborg behoort fce 
zoeken tegen het willekeurig op kosten jagen van de ge
meente door bijzondere schoolbesturen en zulks mede in ver
band met de in vraagpunt 25 bedoelde mogelijkheid van zeer 
ver doorgedreven splitsing". Ook heeft men er rekening mede 
te houden, dat inderdaad bij oudere scholen na eenigen tijd 
de kans loopen te gaan veiioopen. Vandaar dat zekere regelen 
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omtrent de bekostiging1 van het bijzonder lager onderwijs 
moeten gesteld en niet volstaan kan worden met de gelijkheid 
met het openbaar onderwijs te decreteeren. Hierbij valt te 
onderscheiden tussclien de kosten aan salarissen en verdere 
exploitatiekosten, welke geheel door de Overheid vergoed 
zouden moeten worden en de bouwkosten, bij welke laatste de 
moeilijkheid schuilt. 

In overleg met eenige andere leiden der Rechterzijde heeft 
spreker dienaangaande de volgende regalen ontworpen: 

1°. De gemeente is belast met de voorziening' in de be
hoefte aan schoollocaliteit. 

2°. Zij richt de daarvoor noodig*e scholen op voor zoover 
het openbaar onderwijs betreft. 

3°. Richten schoolvereenigingen scholen op, dan keert zij, 
in evenredigheid van de daar schoolgaande kinderen, 
aan de besturen dier scholen zeker bedrag uit, waarbij 
het thans geldende art. 595 sub A als uitgangspunt kan 
dienen, om te komen tot zoodanig" bedrag, dat daaruit, 
indien de scholen volledig bezet zijn, rente en aflossing-
van het stichting'skapitaal kan worden voldaan. 

4°. Het gemeentebestuur kan zich van bovenstaande ver
plichting ontslaan, door aanbieding' van bestaande, 
mits voor de belanghebbenden geschikte schoollokaleu. 
(Bij verschil ovei geschiktheid beslissing- van hooger 
bestuur). Deze gebouwen blijven het eigendom der 
gemeente. 

De aanbieding van eigen localiteit geschiedt vóórdat 
de vereeniging stappen tol aanbouw uit eigen middelen 
gedaan heeft, mits deze tijdig" van haar voornemen aan 
het gemeentebestuur kennis gegeven heeft. 

5°. De bestaande scholen ontvangen uit de gemeentekas 
zooveel als de rente bedraagt van de lasten die nog 
op het schoolgebouw rusten, doch nooit meer dan het 
sub 4°. aangegeven bedrag. 
Te dien einde richt, binnen een bepaalden termijn, het 
schoolbestuur een verzoek tot het gemeentebestuur, 
met aanbieding- van volledige inzage van zijn finan-
tieel beheer; desnoods onder controle van eene onzij
dige Commissie (b.v. schoolopziener, burgemeester, lid 
schoolbestuur). 

6°. Wil het gemeentebestuur aan schoolbesturen voorschot 
verstrekken voor schoolbouw, dan geschiedt dit onder 
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zoodanige voorwaarden als, met goedkeuring" van 
hooger bestuur, door partijen wordt overeengekomen. 

7°. Wil het Rijk de gemeente in de voldoening' van hare 
verplichting tot voorziening in schoollocaliteit bij
staan, dan wordt dit bij de wet gereg*eld. 

De Heer KETELAAR wenscht dit stelsel rustig' te kunnen 
overwegen, alvorens daaromtrent zijn oordeel uit te spreken. 
Toch zij thans reeds de vraag gesteld, of de Rechterzijde bij 
verwezenlijking daarvan zich ten volle bevredigd zou ge
voelen, terwijl toch de positie van het bijzonder niet geheel 
gelijk zou zijn aan die van het openbaar onderwijs. 

De Heeren D E SAVOKNIN LOHMAX en VAN VEEN antwoorden 
hierop, dat inderdaad volledige financieele gelijkstelling niet 
zal bestaan, maar dat die ook niet te verkrijgen is en dat 
de voorstanders van het bijzonder onderwijs begrijpen, dat de 
practijk van het leven eisent zich hierbij, als het uiterst ver
krijgbare, neer te leggen. Trouwens behoudt eerstgenoemde 
zich liet recht voor omtrent dit stelsel ook nog* meer bepaalde
lijk het oordeel der Rechterzijde in de Kamer in te winnen. 

De Heer TER LAAN heeft aanvankelijk van het voorstel-
D E SAVORXIX LOHMAX den indruk, dat er wel eene verzoenen
de houding wordt aangenomen, maar dat men de gelegenheid 
tot strijd in de toekomst niet afdoende beneemt. Al aanstonds 
is er verschil in uitgangspunt tusschen dat en sprekers voor
stel. De Heer D E SAVORXIX LOHMAX toch zegt uitdrukkelijk, 
dat de scholen van beide richtingen niet gelijk moeten zijn, 
teneinde een prikkel over en weer tot kranchtsinspanning te 
behouden, maar in gemeenten, waar de voorstanders van 
bijzonder onderwijs in de meerderheid zijn, zal het dan toch 
mogelijk blijven, dat het openbaar onderwijs verwaarloosd 
wordt. Een tweede bezwaar tegen het stelsel-ÜE SAVORXIN 
LOHMAX is dit, dat het bedrag- voor rente en aflossing' ui t te 
keeren, verband houdt met het g'etal leerling-en. Men zal dus 
houden de minder gewenschte practijken tot het vullen van 
de school, vooral wanneer een bepaalde datum zooals thans 
de 15de Januari de beslissing omtrent het bedrag" van het 
subsidie zal blijven geven. En in de derde plaats is er een 
politiek bezwaar. Wa t men thans ook zegge, later zal men 
van Rechts met de verkregen oplossing geen genoegen nemen. 
Men moet dat voorkomen door thans eene finale oplossing 
te maken en dat kan alleen door gveheele gelijkstelling, zooals 
in sprekers systeem g'eschiedt. 
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De Heer VAN DER VOORT VAN ZIJP ZOU de gemeentelijke 
uitkeeringen liever berekend wenschen te zien in evenredig
heid van de school lokalen, in plaats van naar het aantal 
schoolgaande kinderen. 

De Heer TER LAAN ZOU daaraan ook de voorkeur geven. 

De VOORZITTER merkt ten slotte op, dat inderdaad het 
streven moet zijn een zoodanig stelsel te maken, dat iemand 
die aan eene andere dan de openbare school de voorkeur geeft 
niet meer het gevoel kan hebben achtergesteld te worden. Er 
zijn thans twee voorstellen ter tafel, welker voordeelen tegen 
elkander gewogen zullen kunnen worden. Ieder, die meent 
nog een ander voorstel te moeten aanprijzen, kan zulks nog 
schriftelijk inzenden aan het Bureau, dan kan dat eveneens 
vóór de volg*ende vergadering' rondgezonden worden. Eene 
beslissing omtrent dit vraagpunt wordt nog voorloopig aan
gehouden. 

De VOORZITTER sluit hierop de vergadering. 

Goedgekeurd in de vergadering van 2 April 1914. 

De Voorzitter, 

D. BOS. 
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